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ROMÁNIA/ERDÉLY 

   
Könyvbemutató a Domus 'Collegium Hungaricum'-ban 

Szeretettel meghívjuk a kedves érdeklődőket Kovály Katalin Az etnikai kapcsolati tőke földrajza. Ukrajnai vállakozók a 

transznacionalitás útján című kötetének bemutatójára. A szerzővel Galán Angéla beszélget. Időpont: 2024. szeptember 12., 15.00 

óra…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Elérhető a Magyar Tudomány folyóirat legújabb száma 

A legfrissebb szám tematikus összeállítása Zene és irodalom. A vendégszerkesztő ezúttal Horváth Kornélia…” Forrás: MTA.hu: 

teljes cikk > 

XXIII. Technikatörténeti alkotótábor. A Szigethegység aranybányái és megmaradt emlékei 

Az EME Műszaki Tudományok Szakosztálya augusztus 29–szeptember 1. között huszonharmadik alkalommal szervezte meg a 

technikatörténeti alkotótábort, ezúttal Brad és Abrudbánya környékén. A program folytatja a vidéken fennmaradt technikatörténeti 

értékek feltárását, és lehetőséget biztosít a település/térség megismerésére. […] A bányák végleges bezárásával elveszni látszik sok 

technikatörténeti hagyaték. Abrudbánya, Brád, Aranyosbánya és Verespatak voltak az utolsó állomásai a Szigethegység 

aranybányászatának…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

Felhívás: Debüt-díj 2023-ban megjelent tudományos munkára 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesület I., Bölcsészet-, Nyelv- és Történettudományi Szakosztálya 2006 óta évente debüt-díjat ítél oda a 

szakosztály első tudományos teljesítményét felmutató tagjának. A díj oklevélből és kutatásra fordítható összegből áll. A díj pályázat 

útján nyerhető el. A pályázatnak tartalmaznia kell a pályázó szakmai életrajzát, a kiemelkedő szakmai eredmény leírását, a munka 

egy példányát, valamint egy, az illető szakterületen dolgozó tekintély véleményét az illető munkáról. A pályázat benyújtható […] 

2024. október 20-ig…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

Kolozs megye díszpolgára lett Uray Zoltán biológus, vívó, az MTA külső tagja 

Kolozs megye díszpolgára lett Uray Zoltán, biológus, vívó, a Magyar Tudományos Akadémia külső tagja és Bogdán László atléta, 

nyugalmazott egyetemi tanár, a tízpróba romániai csúcstartója. […] Nyugdíjba vonulása után Uray Zoltán továbbra is közösségi 

élet aktív tagja maradt, az Erdély Múzeum-Egyesület tagja, számtalan tudományos rendezvényt szervezett, a kolozsvári sportról és 

vívásról szóló több monográfia megjelenéséhez hathatósan hozzájárult, évente ösztöndíjakat ajánl fel kiváló fiatal sportolóknak…” 

Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

 

Elemzések: Továbbra is akut az orvos és tanárhiány 

Románia évek óta humánerőforrás-válsággal küzd az egészségügyben, a rendszer bizonytalan infrastruktúrája, a szakorvosok 

egyenlőtlen eloszlása és az orvosok külföldre vándorlása szerepel a szakemberhiány okai közt. 2021-ben 22 000 romániai 

végzettségű orvos (az összes romániai orvos 37%-a) dolgozott külföldön. Ez a százalékarány a harmadik legnagyobb a világon, 

India és Pakisztán után. […] A legfőbb gond az orvosok egyenlőtlen eloszlása területi szempontból és az egyes szakterületek 

szempontjából nyilatkozta Gindrovel Dumitra, a Romániai Orvosi Kamara főtitkára. […] Az Országos Statisztikai Intézet (INS) 

szerint 2023-ban százezer lakosra 357 orvos jutott. E tekintetben „két Románia” létezik – hangsúlyozza az orvosi kamara. […] A 

nagyon nehéznek tekintett szakterületeket elkerülik a fiatal orvosok. […] Az elmúlt években nőtt a tanárok száma Romániában, de 

azoknak az aránya is, akik nem címzetesek, hanem helyettesítők. Románia nincs egyedül az EU-ban a tanárhiány problémájával…” 

Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Újdonságok az új tanévben 

Elfogadta a kormány azt a határozatot, amelynek értelmében 7800-zal növelik az álláshelyek számát a bölcsődei, óvodai és iskolai 

közoktatásban – jelentette be Ligia Deca tanügyminiszter, aki a tanévkezdés előtt az iskolák helyzetéről is beszámolt, illetve a tanév 

újdonságait is ismertette. […] A 7800 közoktatási állás közül 5600 oktatói, 2200 pedig kisegítői és adminisztratív munkakört jelent. 

Ezzel a közoktatási rendszerben dolgozók száma meghaladja a 300 000-et. […] Ligia Deca közlése szerint a napi egy étkezést 
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https://kab.ro/hirek/hir/kolozs-megye-diszpolgara-lett-uray-zoltan-biologus-vivo-az-mta-kulso-tagja-1692
https://kronikaonline.ro/belfold/tovabbra-is-akut-az-orvoshiany-romaniaban-kiegnek-a-gyogyitok-a-nehez-szakteruleteket-elkerulik-a-fiatalok
https://transtelex.ro/kozelet/2024/09/02/tanarhiany-tanevkezdes-romania-europa


       

biztosító oktatási intézmények száma összesen meghaladja a 2200-at. […] További változás, hogy a nyolcadikosok képességfelmérő 

vizsgáján, illetve az érettségin megírt és kijavított dolgozatokat a vizsgázók átnézhetik még az óvások benyújtása előtt, hogy a 

tények ismeretében döntsenek arról, érdemes-e benyújtani a fellebbezést. […] Az Iskola másképp program a 2024-2025-ös tanévben 

az erőszak, valamint a kábítószer-, alkohol- és dohányfogyasztás megelőzését fogja célozni, a közlekedésbiztonság is előtérbe 

kerül…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Podcast: Két helyszínnel bővült a Rákóczi Szövetség és az Iskola Alapítvány buszprogramja 

36 erdélyi szórványiskolába szállít kis- és nagy diákokat 8 és 21 személyes kisbuszokkal, összesen 13 megyében a Rákóczi 

Szövetség és az Iskola Alapítvány buszprogramja. A tavaly létrehozott program idén két helyszínnel bővült és célja továbbra is az, 

hogy az olyan településeken élő diákok, ahol nincs magyar nyelvű oktatás és a gyerekek szállítása egy másik településre 

megoldhatatlan vagy nagyon megterhelő lenne a szülőknek, mégis eljussanak az iskolába. Nagy Zoltán Levente, az Iskola 

Alapítvány elnöke nyilatkozott rádiónknak…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Egyre több iskola használ elektronikus naplót 

Közel kétezer, elektronikus osztálynaplót használó iskolát tartanak számon országszerte. Kolozs megyében 63, Szatmár megyében 

pedig közel 30 tanintézmény használ e-naplót. A naplók digitalizációja a 2021-2022-es tanévben kezdődött. […] A digitális naplót 

nem az oktatási minisztérium biztosítja az iskoláknak. A szoftvert az intézményeknek kell beszerezni saját forrásokból. A 

minisztérium rendelettel tiltotta, hogy a költségeket a diákokra és/vagy a szüleikre hárítsák az iskolák. […] „Megkönnyítette a 

munkánkat” – számolt be az e-napló használatáról a szatmárnémeti Kölcsey Ferenc Főgimnázium igazgatója, Pataki Enikő…” 

Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Diplomadolgozat helyett tanulmányzáró tesztvizsga lesz a BBTE jogi karán 

A kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem Jogi Kara úgy döntött, hogy a 2024-2025-ös tanévtől kezdve megszünteti a hallgatói 

diplomadolgozatokat, és helyette egy teszt típusú vizsgát vezet be az egyetemi tanulmányok végén. […] Az intézkedésre a hallgatók 

kérésére és a plágiumellenőrző programok által okozott problémák miatt került sor. […] A hasonló gyakorlatot már 2017 óta 

alkalmazzák a Bukaresti Egyetemen is. […] A döntést két éve hozta meg a kari tanács, amelynek tagjai közt diákok is vannak, de 

csak a 2024-2025-ös tanévtől lép érvénybe – tájékoztatta rádiónkat a BBTE docense, az MTA külső köztestületének tagja Fábián 

Gyula, aki három indokkal magyarázta a szakdolgozatírás kivezetését…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Országos premierként magyar nyelvű duális képzéseket is indít a BBTE 

Újdonságokat kínál a Babeș–Bolyai Tudományegyetem őszi felvételi ülésszakán az alapképzésre és mesterire jelentkezőknek, 

ugyanakkor a 2024/2025-ös tanévvel kezdődően Romániában elsőként magyar nyelvű duális képzéseket is indít. […] A duális 

képzés egy új, és egyedülálló képzési forma, amelynek keretében a hallgatók megkezdik felsőfokú tanulmányaikat, és ezzel egy 

időben egy gazdasági szereplő kapuján is belépnek. A tanulmányi idő felét ugyanis egy partnercégnél fogják tölteni…” Forrás: 

Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Helyzetkép: Van jövőképe a nyárádszeredai középiskolának 

Sajnos évről évre csökken nemcsak az iskola tanulóinak száma, hanem a környező településeken is egyre kisebb a gyereklétszám, 

Havadtól Nyárádmagyarósig, Ákosfalvától Jobbágytelkéig. Így az osztályok ritkán telnek fel, de azért, ha szűkösen is, minden évben 

megvan az előírt legkisebb, tizenötös tanulólétszám. […] A megnyugtatóan kevés máshol tanuló ellenére még mindig kevés a diák, 

de néhány éven belül ez vélhetően több lesz, ugyanis az elemi osztályokban növekszik a gyerekek száma. – vázolta fel a helyzetet 

az új tanév küszöbén Fülöp László igazgató. […] Digitális tábla pillanatnyilag csak két osztályban van, de minden teremben van 

kivetítő. A szakosztályok felszereltsége átlagon felüli. […] A nyárádszeredai középiskolában posztliceális oktatás is folyik. A 

kertészeti főiskola megszűnése után, tizenkét évvel ezelőtt indult oktatásban növényvédelmi technikusi végzettséget lehet szerezni. 

A kétéves, magyar tannyelvű osztályba azok iratkozhatnak be, akik legalább 12 osztályt elvégeztek, de nem feltétel az érettségi 

megléte…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Podcast: Főgimnáziumi rangot kapott a János Zsigmond Unitárius Kollégium 

A tanintézmény igazgatója, Popa Márta rádiónknak elmondta: egy éves dokumentációs és adatgyűjtési munka eredménye a rang 

megszerzése. A főgimnáziumi besorolás pedig stabilitást nyújt, hiszen az oktatási minisztérium beiskolázási tervében nem vághat 

le osztályokat az iskolától. Az új rang megszerzéséről a János Zsigmond Unitárius Kollégium igazgatóját, Popa Mártát kérdezte 

Birtalan Albert…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

 

https://www.3szek.ro/load/cikk/168349/alkalmaznak-a-tanugyben
https://szabadsag.ro/article/napi-egy-etkezes-az-iskolaban
https://kronikaonline.ro/belfold/eroszak-es-fuggoseg-megelozesre-fog-osszpontositani-az-uj-tanevben-az-iskola-maskepp
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/09/05/rakoczi-szovetseg-iskola-alapitvany-busz/
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https://www.kolozsvariradio.ro/2024/09/03/fogimnaziumi-rangot-kapott-a-janos-zsigmond-unitarius-kollegium/


       

A múzeumalapító Ormós Zsigmondról nevezték el a magyar tagozatos iskolát Pécskán 

A 130 évvel ezelőtt elhunyt Ormós Zsigmondról, a város neves szülöttéről, néhai temesi főispánról és múzeumalapítóról nevezték 

el a pécskai román és magyar tannyelvű 2-es számú általános iskolát. A névadó ünnepséget szeptember 9-én, a tanévnyitóval egy 

időben tartják. […]  A névadót és a döntést az ötletgazda, Kocsik Krisztina iskolaigazgató méltatta a Krónikának. Arad megyében 

a magyar tanintézmények zöme helyi személyiségek nevét viseli…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Írónők beszélgettek az írónők helyzetéről Kolozsváron 

Eltűnnek-e a nők az irodalomból? – ez a témája az Erdélyi Magyar Írók Ligája (E–MIL) által szervezett beszélgetésnek a kolozsvári 

Bulgakovban, a Kolozsvári Magyar Napokon. […] Jönnek az ijesztő számok: a Helikoni íróközösséghez például 55 író tartozott, 

ebből 3 volt nő; az Erdélyi Szépmíves Céh 164 kötetet jelentetett meg, ebből hat kötetet írtak hölgyek, az Iskola Alapítvány által 

első alkalommal tavaly meghirdetett, 40 évesnél idősebb íróknak szóló senior ösztöndíjak nyertesei között 0% nő szerepelt. […] 

Vajda Anna Noémi író, szerkesztő rögtön kiegészíti a felsorolást az irodalmi Nobel-díjakkal: több mint száz férfi kapta meg ezt a 

fontos elismerést, de csak 17 nő. […] Sánta Miriám költő, a Főtér szerkesztője hozzáteszi azt is, hogy nem kell átesni a ló másik 

oldalára sem, hiszen az, hogy valaki nő, még nem garancia arra, hogy jó szerző is. […] László Noémi költő, szerkesztő, műfordító 

igyekszik a dolgok optimista kilátásaira fókuszálni, hogy akár még az irodalom is elnőiesedhet a következő időszakban…” Forrás: 

Foter.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: Prostitúció a két világháború közötti Kolozsváron 

Vatány Bíborka, a BBTE Magyar Történeti Intézetének doktorandusza a két világháború közötti kolozsvári prostitúció recepcióját 

vizsgálta a kolozsvári sajtó tükrében, különös tekintettel a Keleti Újságra. […] A nőtörténeti érdeklődése nem csupán a női testre és 

annak társadalmi megítélésére irányul, hanem arra is, hogy hogyan alakultak ezek a nézetek a történelem folyamán. A beszélgetés 

során érintettük a kolozsvári prostitúció történetét, a társadalmi, a kulturális, a szociális és gazdasági tényezők együttes hatását a 

prostitualizálódás folyamatában, valamint a jelenség aktuális vonatkozásairól is szót ejtettünk. […] Akkori vezetőtanárom, Fodor 

János egyetemi adjunktus, az MTA külső köztestületének tagja javasolta, hogy a sajtóban nézzünk utána a kérdésnek. […] Hunyadi 

Attila egyetemi docens, szintén az MTA köztestületének külső tagja irányításával folyó doktori kutatásomban azt szeretném 

alaposabban kibontani, hogy ha tabuként kezel valamit a társadalom, mégis miért tartja annyira érdekesnek azt, hogy a legnagyobb 

újságok is oldalakat írnak róla, filmeket készítenek róla és ellene…” Forrás: Foter.ro: teljes cikk > 

Podcast: Új digitális atlasz Kolozsvár történelmi sírkertjéről 

Atlas Házsongárd címmel a sírkert virtuális bejárását lehetővé tevő anyagból nyílt kiállítás Kolozsváron a Bethlen-bástyában. […] 

A virtuális formában elérhető nagyarányú, a Házsongárd Alapítvány által támogatott munkáról kérdeztük Maczalik Arnoldot, a 

projekt vezető munkatársát…” Forrás: Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Visszatér a Sepsiszentgyöri Lábbusz kezdeményezés 

Az új tanévben is működik Sepsiszentgyörgy népszerű, mozgásra ösztönző programja, a Lábbusz, melynek járatai szeptember 10-

én indulnak újra. A szervezők számos újdonsággal készültek, régi és új diákok mellett önkéntes kísérőket egyaránt várnak, hogy a 

gyermekek a következő időszakban is gyalogosan, biztonságosan eljussanak reggelente a város különböző iskoláiba. […] Az előző 

tanévben 600–700 felnőtt kapcsolódott be a programba, ők reggelente átlagosan 130–160 diákot vittek el városszerte az iskolákba, 

ám volt olyan nap is, amikor 220 gyermek kíséretét biztosították…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Kós András-emlékkiállítás 

Kós András szobrászművész születésének 110.évfordulójára nyílt emlékkiállítás a kolozsvári Művészeti Múzeumban. A kiállítás 

magvát a művész által válogatott és a Farkas utcai református templomnak adományozott 26 szobor képezi. […] A kiállítás 

kurátorai: Kós Katalin, a művész lánya, Portik Blénessy Ágota művészettörténész, és Szebeni Zsuzsa színháztörténész. Kós András 

művészetéről, életszemléletéről Kós Katalinnal beszélgettünk a Kolozsvarirádio Kontűr című műsorában…” Forrás: 

Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Barangolás a Bolyaiak világában 

Az UNESCO Bolyai 200 emlékév folytatásaként az EDUnium egyesület a Forgatagon is felállította a Bolyai Műhelyt. A zöld 

sátrakban kiállított gyűjteményekkel és újszerű, a modern technikára alapuló szemléltetőeszközökkel a látogatók érdeklődését 

kívánták felkelteni Bolyai Farkas és fia, Bolyai János emberi és szakmai zsenialitása iránt. […] Aki meg akarta látogatni a sátrakat, 

egy feladatsort kapott. […] A kiállítás, amelynek elkészítéséhez a Teleki Téka, a Bolyai Collegium Alapítvány és a Bolyai Farkas 

https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-muzeumalapito-ormos-zsigmondrol-neveztek-el-a-pecskai-magyar-tagozatos-iskolat
https://foter.ro/cikk/nok-az-irodalomban-irodalom-a-nokben-hogy-is-vannak-itt-a-szamok/
https://foter.ro/cikk/prostitucio-a-ket-vilaghaboru-kozotti-kolozsvaron/
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/08/19/uj-digitalis-atlasz-kolozsvar-tortenelmi-sirkertjerol/
https://www.3szek.ro/load/cikk/168361/visszater-a-labbusz
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/09/03/a-harmonia-formai-kos-andras-emlekkiallitas/


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Elméleti Líceum is hozzájárult, eddig statikus anyagokból állt, de sikerült mobilissá tenni, így vehetett részt a Vásárhelyi 

Forgatagon. Az EDUnium egyesület szeretné iskolákban és mindenütt népszerűsíteni…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Megjelent a Korunk szeptemberi száma 

Mi történt 1944 őszén a Keleti- Kárpátokban? Miért volt szükség preventív offenzívára Torda térségében? Milyen atrocitások érték 

a civil lakosságot a frontátvonulás idején? Ezekre és hasonló kérdésekre keresi a választ a Korunk szeptemberi lapszáma, amely az 

erdélyi történelemnek ezt a hektikus időszakát mutatja be a három nagy tömbben. […] A tanulmányok között találjuk az MTA külső 

köztestületi tagjainak írásait is: Murádin János Kristóf: Félárnyékban rekedt tragédiánk. Erdélyi magyar civilek szovjet fogságba 

hurcolása 1944-ben; Lakatos Artur Lóránd: A magyar nyelvű felsőoktatás túlélése Kolozsváron (1944–1945)…” Forrás: E-

nepujsag.ro: teljes cikk > 

Múltidéző: A román-magyar viszony egyik legterheltebb pillanata a második bécsi döntés volt 

1940 augusztus 16-24 között Turnu Severinben voltak a román-magyar tárgyalások, de a tárgyaló felek között akkora volt a 

nézetkülönbség, hogy a tárgyalások eredménytelenül értek véget: A magyar maximális elképzelés Erdély 80%-át követelte, a 

minimális 50 % lett volna. A román elképzelés csekély területi engedményt foglalt magába: Erdélynek legfeljebb a 15-20 %-át, ezt 

is a határsávban, lakosságcserével kombinálva. […] A román közhangulat 1940 nyarán bekövetkezett területi veszteségek hatására 

érthetően igen elkeseredett volt megközelítőleg 100 000 négyzetkilométer területet vesztett az ország alig két hónap alatt, anélkül, 

hogy fegyveresen ellenálltak volna. […] Az is a tényekhez tartozik, hogy 1940-1944 között a magyar parlamentben a körülbelül 

egymillió erdélyi románnak egyetlen parlamenti képviselője sem volt, míg az erdélyi magyarok soraiból meghívásos alapon kerültek 

ki parlamenti képviselők…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

 

Politikum: Sérthetik Szlovákia szuverenitását a határon túli magyar választókörzetek 

Sértheti Szlovákia szuverenitását és nem látni, hogyan szolgálná a szlovákiai magyarok érdekeit, véli Fiala-Butora János jogász, 

emberi és kisebbségi jogi szakértő arról, hogy a határon túli magyar állampolgárok saját választókörzetekből küldhetnének 

képviselőt a magyar parlamentbe. […] A szlovák külpolitikusok ugyanakkor sem a kormányoldalon, sem az ellenzéki oldalon nem 

fogadnának pozitívan egy ilyen ötletet, egyesek kifejezetten provokációnak tartják. […] A magyar kormány hivatalosan elutasítja, 

hogy foglalkoznának a témával…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

A kormányfő lesz a kormány nemzetiségi kisebbségi tanácsának elnöke 

A kormányfő lesz a kormány nemzetiségi kisebbségi tanácsának elnöke, az alelnöke pedig a nemzetiségi kormánybiztos. A 

kisebbségek képviselőiből álló tanács 27 tagú lesz – derül ki a kormány nemzeti kisebbségi tanácsa tárcaközi egyeztetésre bocsátott 

statútumából. A tagokat a kisebbségi szervezetek delegálhatják, hét magyar, négy roma, három ruszin, valamint 2-2 cseh és ukrán 

tagja lesz – a német, a lengyel, a morva, az orosz, a bolgár, a horvát, a zsidó, a szerb és a vietnámi kisebbséget 1-1 tag képviseli a 

testületben…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk >  

Csütörtökön reggel is bombariadó volt országszerte több iskolában 

Csütörtökön reggel ismét bombariadó volt országszerte több iskolában – erősítette meg a TASR hírügynökségnek Roman Hájek, az 

Országos Rendőr-főkapitányság szóvivője. […] A szóvivő hozzátette, körülbelül 270 iskola kapott fenyegető e-mailt Szlovákiában, 

Csehországban 500. […] Matúš Šutaj Eštok belügyminiszter legkésőbb szeptember végéig a kormány elé akarja terjeszteni nemzeti 

projektjének javaslatát az alap- és középiskolákat érintő kamerarendszerekkel kapcsolatban…” Forrás: Parameter.sk: teljes cikk > 

teljes cikk 2 > 

A 100 éves Kerekes Bélát köszöntötték Búcson 

Ünnepi összejövetelre került sor Búcson, a Felvidéki Népviseletes Babacsaládok Házában, ahol a megjelent vendégek köszöntötték 

a 100 éves Kerekes Béla villamosmérnököt, akit lánya, Kerekes Zsuzsanna és unokája kísért el szülőföldjére. […] Kerekes 

Zsuzsanna ismertette édesapja, a Tungsram elektroncső-főkonstruktőr életrajzát. Kerekes Béla 1924. augusztus 24-én született 

Búcson. […] Gépészmérnöki oklevelet l948-ban kapott a Budapesti Műszaki Egyetemen. Diplomaszerzés után az Egyesült Izzónál 

helyezkedett el, ott dolgozott a nyugdíjazásig. A nátriumlámpa fejlesztése volt a kutatási területe, ebből szerezte a tudományos 

fokozatokat is. […] Rádiócső-fejlesztési tevékenységéért a Magyar Tudományos Akadémia a műszaki tudományok kandidátusa 

fokozatot adományozta 1972-ben, a Budapesti Műszaki Egyetem pedig egyetemi doktori címmel tüntette ki. […] Magyarországon 

https://www.e-nepujsag.ro/articles/barangolas-a-bolyaiak-vilagaban
https://www.e-nepujsag.ro/articles/eszak-erdely-1944
https://transtelex.ro/kultura/2024/08/31/magyar-roman-viszony-becsi-dontes
https://ujszo.com/kozelet/serthetik-szlovakia-szuverenitasat-a-hataron-tuli-magyar-valasztokorzetek
https://napunk.dennikn.sk/hu/4175637/hataron-tuli-valasztokeruletek-sem-a-smerben-sem-a-ps-ben-nem-latnak-szivesen/
https://felvidek.ma/2024/09/05/a-kormanyfo-lesz-a-kormany-nemzetisegi-kisebbsegi-tanacsanak-elnoke/
https://felvidek.ma/2024/09/05/csutortokon-reggel-is-bombariado-volt-orszagszerte-tobb-iskolaban/
https://parameter.sk/1159770/a-belugyminiszter-reagal-a-bombafenyegetesekre-bekamerazna-az-iskolakat/


       

jelenleg is több tízezer működik ebből az egyik leggazdaságosabbnak tekinthető kültéri fényforrásból…” Forrás: Felvidek.ma: teljes 

cikk >  

Kovács István, közgazdász: A Mečiar-korszak generációs traumát okozott az akkori magyar iskolásoknak 

Kovács István közgazdász, egyetemi oktató még a rimaszombati szakközépiskolában találkozott először a marketinggel a 

kilencvenes évek végén, ma pedig a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Gazdaság- és Társadalomtudományi 

Karán, a Menedzsment és Vállalkozás gazdaságtan Tanszéken oktat marketinget. […] A vele készült interjúban arról olvashatnak, 

milyen félelmekkel érkezett lassan húsz éve Budapestre és hogyan küzdötte le ezeket; miben változtatta meg a nagyvárosi élet, de 

szóba kerülnek az Szlovákiából elvándorló diplomások és a Mečiar-korszak traumái is. […] Azért a felsőoktatáson belül nem 

annyira könnyű elhelyezkedni, belépni meg különösen nehéz. A tudományos élet egy eléggé zárt közeg, ha be is jutsz, nagyon sokat 

kell tenned azért, hogy bent is maradj. Ugyanakkor én ott is éreztem egyfajta nyitottságot…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk >  

Turcsányi Dániel néprajz-muzeológussal beszélgettünk 

Több tanulmányban is foglalkozott a szülőfalujával, Béllyel, de végül otthagyta a szakmáját. A néprajz-muzeológus végzettségű 

Turcsányi Dániellel arról beszélgettünk, milyen kötelék fűzi Bélyhez, ahonnan származik; miért nem szereti használni a Felvidék 

kifejezést; honnan származik a néprajz iránti rajongása; milyen néprajzi kutatásokban vett részt;. […] Kezdjük azzal, hogy a 

néprajzban a Felföld kifejezés használatos, amely a Kárpát-medence északi, hangsúlyozottan hegyvidéki területeit jelöli.Viszont 

Szlovákiában a magyarok nagy része síkságon lakik. Persze értem, hogy a Felvidék egy gyűjtőfogalommá vált a szlovákiai 

magyarság számára, amely az összetartozást szimbolizálja. [...] Ez a kifejezés már politikailag túlterhelt, legalábbis számomra 

biztos. […] Amikor Debrecenben jártam egyetemre, akkor is nagyon tartottam magamat a szlovákiai magyar öntudatomhoz. Voltak 

olyan határon túl ismerőseim, akik már régebb óta ott tanultak, és már úgymond „asszimilálódtak”, „elmagyarországiasodtak” 

beszédstílusban és felfogásban is…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk >  

Podcast: Összefoglaló az 59. Jókai Napokról 

Június 11. és június 16. között újra Komárom volt a szlovákiai magyar amatőr színjátszás központja – a Jókai Napok 59. alkalommal 

került megrendezésre. A rendezvényről több mint másfél órás összeállításban számolunk be hallgatóinknak. A podcastben 

megszólal: Bajkai Csengel Mónika főszervező, valamint mintegy tucat résztvevő…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

Bagoly mondja podcast: Mit csinál egy oceanográfus? 

A Bagoly mondja legújabb adásában erről is beszél a zselízi származású Dulai Henrietta, aki nemzetközi viszonylatban az egyik 

legmagasabban jegyzett szlovákiai kutató. A kéthetente jelentkező podcast elérhető a Fórum Intézet podcast oldalán, valamint az 

Apple, a Google, a Spotify alkalmazásán…” Forrás: Parameter.sk: teljes cikk > 

Beszélgetés: Komáromban debütált a Pressburg 

A Pressburg című sorozat első nyilvános vetítésére és az azt követő beszélgetésre az alkotókkal 2024. szeptember 4-én este került 

sor a komáromi Tatra moziban. A sorozat nem ismeretlen a szlovákiai nézők számára, ugyanis az első két részt már láthatták június 

7-én a Nagyszombatban megrendezésre kerülő June Film Festen. […] A Pressburg egy 8 részből álló televíziós minisorozat, amely 

ötvözi a vígjáték és a dráma eszközeit. Gúnyt űz a szlovák és magyar nemzeti sztereotípiákból és többnyelvű környezetben keresi a 

választ identitásunkkal kapcsolatos kérdésekre. […] Beszélgetéssorozatunk második részében Lucia Molnár Satinská nyelvésszel, 

a Pressburg című szlovákiai magyar sorozat egyik ötletgazdájával és producerével beszélgetünk. […] S bár mi, szlovákiai magyarok 

gyakran beszélünk arról, hogyan látjuk a szlovák többséget, arról jóval kevesebb szó esik, hogyan látják az együttélésünket a 

szlovákok. […] Legalább három szférát hozott most fel, melyek mindegyike máshogy fogja meg ezt a témát. Az egyik a politikai 

szféra, létezik ezen kívül társadalmi és akadémiai szféra is…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Gróf Széchényi Imre Díjat kapott Varga Péter 

Rangos magyar állami elismerést, Gróf Széchényi Imre Díjat adományozott Nagy István, Magyarország agrárminisztere, Varga 

Péternek, a karvai szakközépiskola igazgatójának, a Gazda Polgári Társulás elnökének, az agráriumért, a hagyományok 

megőrzéséért és a felvidéki magyar nyelvű szakoktatás megerősítéséért végzett példaértékű szakmai munkájáért. […] Úgyhogy 

számomra ez a díj inkább arról szól, hogy ebben nemcsak én vagyok benne, hanem azok a munkatársak is, akik mellettem vannak” 

– fogalmazott Varga Péter. […] Igyekeznek lépést tartani a kor követelményeivel. […] Az intézmény bizonyos szempontból 

https://felvidek.ma/2024/08/30/a-100-eves-kerekes-belat-koszontottek-bucson/
https://felvidek.ma/2024/08/30/a-100-eves-kerekes-belat-koszontottek-bucson/
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https://napunk.dennikn.sk/hu/4147174/az-volt-a-vagya-hogy-a-felso-bodrogkozt-kutassa-de-aztan-mashogy-alakult-az-elete-turcsanyi-daniel-neprajz-muzeologussal-beszelgettunk/?ref=inc
https://patria24.rtvs.sk/2024/09/03/az-amator-szinjatszas-galaja-osszefoglalo-az-59-jokai-napokrol/?_gl=1*16uunbk*_up*MQ..*_ga*MTY3NDIxMTU0Ny4xNzI1NTI4Njg5*_ga_0WS7YJ6NTF*MTcyNTUyODY4Ni4xLjAuMTcyNTUyODY4Ni4wLjAuMA..
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https://napunk.dennikn.sk/hu/4171551/lucia-molnar-satinska-a-magyarok-tanitottak-meg-arra-hogy-buszke-legyek-a-sajat-identitasomra/
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egyedülálló Szlovákiában, hiszen több itteni szak máshol nem szerepel a magyar tannyelvű oktatásban és a szlovákban is csak 

elvétve…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk >  

 

Feszült a helyzet Észak-Koszovóban 

A koszovói rendőrség továbbra is egységeket állomásoztat a szerb többségű községek azon épületei előtt, amelyekben a Belgrád 

által működtetett intézmények kaptak helyet. Pristina ezeket pénteken erőszakkal záratta be. […] Az észak-koszovói szerb 

intézmények épületeiből, amelyeket már hetedik napja tartanak blokád alatt, a koszovói rendőrség megkezdte az iratok begyűjtését 

és elszállítását…” Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Körkép: Nem csökkent a tanulók létszáma 

Szeptember másodikán mintegy 14.500 általános és középiskolás kezdte meg magyar tagozaton a tanévet Szerbiában. Jerasz Anikó, 

oktatási államtitkár és Tomislav Žigmanov, emberi és kisebbségi jogokért és társadalmi párbeszédért felelős miniszter Szabadkára 

látogattak az Ivan Milutinović és a Majsai úti Általános Iskolába. […] Az idén 1313 tanévkezdő csomagot készített a Magyar 

Nemzeti Tanács a magyar nyelven tanuló első osztályos diákok számára. A Rákoczi Szövetség jóvoltából pedig iskolatáskát kapott 

minden kisdiák, amelyet az oromhegyesi tanévnyitó rendezvényen adtak át. […] A Magyarkanizsa községhez tartozó Arany János 

Általános Iskolában nem csökkent a tanulók létszáma a tavalyi évhez viszonyítva. 208 tanuló jár ebbe a tanintézménybe 

Oromhegyesen, Oromon és Tóthfaluban. […] Tegnap délelőtt a nagykikindai község területén működő tizenhat általános iskolában 

négyszázötven elsős kezdte meg a 2024/2025-ös tanévet. […] Óbecse község területén összesen 317 gyermek indul első osztályba, 

ebből 135-en magyar. […] Bognár Beátától, a szabadkai Majsai Úti Általános Iskola igazgatójától megtudtuk, hétfőn 593 diák – 

köztük két magyar és két szerb tannyelvű első osztály – számára kezdődött meg az új tanév, ami 22 tanulóval többet jelent a tavalyi 

létszámhoz képest. […]A zentai általános iskolákban az idén 180 elsős kezdte el a 2024/2025-ös tanévet. […] A kishegyesi Ady 

Endre Kísérleti Általános Iskolában 45 elsős kisdiák kezdte meg a tanévet. Az előző években ez a szám elmaradt ettől. Idén 38-an 

magyar nyelven. […] Szenttamáson tizennégy magyar elsős. […] Bácskossuthfalván tartották a központi tanévnyitó ünnepséget…” 

Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > teljes cikk 6 > teljes cikk 7 > teljes cikk 8 > teljes 

cikk 9 > 

Jerasz Anikó oktatási államtitkárral a most kezdődő tanév ismérveiről, újdonságairól beszélgettünk 

Hétfőn megkezdődik a tanítás a szerbiai oktatási intézményekben. Mintegy 14 500 magyar ajkú általános- és középiskolás ül be az 

iskolapadba. Jerasz Anikóval, az Oktatási Minisztérium államtitkárával a diáklétszám alakulásáról, a kis létszámú tagozatok 

megnyitásáról is beszélgettünk. A tankönyvellátást is taglaltuk. Mint az államtitkártól megtudtuk, a napokban megjelent a 

tankönyvkatalógus kiegészítése, amely 13 újabb magyar nyelvű kiadványt tartalmaz a már meglevő 181 mellett. […] Hétfőn, azaz 

szeptember 2-án országszerte, mintegy 1700 oktatási intézmény 748 000 diákjának csengetnek be, Arra számítunk, hogy az 

anyanyelv a nemzeti kultúra elemeivel elnevezésű választható tantárgy mellett ezúttal is legalább annyian döntenek, mint a tavalyi 

évben, amikor több mint 14 450-en ismerték meg és bővítették valamelyik kisebbség nyelvén tudásukat és nemzetismeretüket. 

Különben tizenhat kisebbség anyanyelvén van lehetőség ezt a tantárgyat tanulni és megszeretni. A szerb osztályokba járó diákok 

közül tavaly 2761-en tanultak magyarul. […] Ami számunkra a legfontosabb, hogy az új tanévben is több mint 1300-an tanulnak 

majd magyar nyelven, Vajdaság 72 általános iskolájában, 25 község területén – emelte ki az oktatási államtitkár…” Magyarszo.rs: 

teljes cikk > 

Iskolák együtt a közös (fenntartható) jövőért 

Együtt a közös jövőért, az volt a szlogenje annak a most zárult kétéves Erasmus+ programnak, amelyben a Kárpát-medence több 

oktatási intézménye is részt vett, köztük a magyarkanizsai Beszédes József Mezőgazdasági és Műszaki Iskolaközpont. A projekt 

eredményeiről és annak tapasztalatairól Berec Ágotával, az iskola megbízott igazgatójával beszélgettünk. […] Négy partner vett 

részt programban, iskolánk mellett a Miskolci Szakképzési Centrum Berzeviczy Gergely Technikum, mint főpályázó, illetve a 

marosvásárhelyi Bolyai Farkas Elméleti Líceum és a kassai Márai Sándor Magyar Tanítási Nyelvű Gimnázium és Alapiskola. […] 

Minden iskolai félévben volt egy tematikus nap. A program kezdetén a gyerekek szavazással választották ki, hogy a tíz felkínált 

téma közül mi legyen az a négy, ami a tematikus napok központi kérdésköre lesz. […] Berec Ágota a projekt tapasztalatairól 

elmondta, hogy nagy sikere volt az iskolában a tematikus napoknak, ezért úgy döntöttek, hogy a jövőben is szerveznek ilyeneket 

futó pályázatok nélkül is…” Vajma.info teljes cikk > 
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UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

Videó: IPA program és szakkonferencia 

Feeding Future, vagyis a Jövő táplálása – Élelmiszer-szakértők megerősítése az élethosszig tartó tanulás és a határokon átívelő 

kapcsolatok révén nevet viselő projekt, Magyarország és Szerbia közötti, határon átnyúló együttműködési IPA program keretein 

belül valósul meg. […] Az Újvidéki Egyetem Technológiai Kara és a szegedi székhelyű iparkamara mellett a projekt partnerei a 

Vajdasági Gazdasági Kamara, az Európa Kollégium és az Ecopanonia cég is. Az élelmiszer-ellátást fejlesztő tanfolyamok azon 56 

projekt egyikének keretében valósulnak meg, amelyre az Interreg VI-A IPA Magyarország – Szerbia Program az Európai Unió 

2021–2027 időszakára vonatkozó pénzügyi keretrendszerének az Előcsatlakozási Támogatási Eszközbe (IPA) tartozó kiírása ad 

lehetőséget…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videó: Időutazás - néprajzi tárlat Szabadka kulturális hagyatékáról 

Időutazás címmel nyílt állandó néprajzi tárlat a Szabadkai Városi Múzeumban. A kiállítás betekintést ad a szabadkai etnikumok 

gazdag kulturális hagyatékába. […] Papp Árpád néprajzkutató, az MTA külső köztestületének tagja, a kiállítás szerzője elmondta: 

Egy hallatlanul izgalmas kérdés és nagy kihívás volt a néprajzi kiállítást úgy elkészíteni, ugye egy olyan városról van szó, ahol ugye 

több etnikum él már évszázadok óta együtt. Minden etnikum sajátjának vallja a várost, joggal…” Rtv.rs: teljes cikk > 

Videó: Árnyanya – fotókiállítás a Szabadegyetemen 

Az anyák gyermekeik szinte minden lépését árnyként követik, ahogy azok felcseperednek, felnőnek. Erről a folyamatról készített 

fotósorozatot Keller Mária fotóművész, akit a magyarországi közönség KellerAmi művésznéven ismert meg. A hétfőn este 

Szabadkán megnyílt kiállítása valójában hazatalált, hiszen a Szegeden élő alkotó szabadkai származású. […] Keller Annamária 

szabadkai fotókiállítása szeptember 16-ig tekinthető meg a Szabadegyetemen…” Rtv.rs: teljes cikk > 

A több mint nyolc évtizedes munka megkoronázása 

Három vajdasági egyesület, szervezet és személy részesült az idén Kallós Zoltán Külhoni Magyarságért Díjban, melyek egyike a 

horgosi Bartók Béla Magyar Művelődési Egyesület. Az elismerést Dudás Zoltán, a Bartók Béla MME elnöke vett át Budapesten 

Potápi Árpád Jánostól, Magyarország nemzetpolitikai államtitkárától. […] A napokban ellátogattunk az egyesületbe, ahol Dudás 

Zoltán elnökkel, Szécsi Zsolttal, az egyesület művészeti vezetőjével és Szécsi Ilonával, az asszonykórus és citerazenekar művészeti 

vezetőjével beszélgettünk a kitüntetés kapcsán…” Hetnap.rs: teljes cikk >   

 

Kezdődik a tanév: Milyen újítások várnak az iskolásokra? 

A 2024-2025-ös tanévben számos újítást eszközölnek az ukrán oktatásban. Szeptembertől megjelennek többek között az interaktív 

elektronikus kiegészítők a tankönyvekhez, bővítik a tanterveket és bevezetik „Mrija” (Álom) alkalmazást. […] Az Ukrajna 

történelme tantárgy esetében új tankönyv jelenik meg, amelyben friss eseményeket is részleteznek már, többek között a teljes körű 

invázió időszakát is bemutatja. A 10. és 11. osztályban az Ukrajna védelme tantárgyat új módszertan szerint fogják oktatni. […] A 

mesterséges intelligencia elengedhetetlen része a modern oktatásnak…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk >  

Tanévnyitó a kárpátaljai magyar iskolákban 

Az Ungvári Dayka Gábor Líceumban idén szeptemberben 24 elsősnek csengettek be először. Az új tanévben 421 gyermek ül be az 

iskolapadokba. […] A Técsői Hollósy Simon Líceumban szeptember 2-án szólalt meg a nyár végét hirdető, tanulásra hívó csengő 

hangja. Idén 28 elsőssel gyarapodott a Hollósy Simon Líceum. […] Szeptember elsején a beregszászi református templomban közös 

tanévnyitó istentisztelettel indították el az idei tanévet Kárpátalja református oktatási intézményei. […] Szeptember másodikán 

indult az oktatás a Beregszászi Bethlen Gábor Líceumban […] A nagy múltú beregszászi iskolának a most induló tanévben 110-zel 

több tanulója van, mint a tavalyi évben volt. […] A Viski Kölcsey Ferenc Líceumban 14 elsős tanuló számára kezdődött meg a 

tanév. […] A Beregszászi Kistérség oktatási intézményeiben összesen 4 560 diák folytatja tanulmányait…” Forrás: 

Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk > teljes cikk 6 > 

 

 

https://www.magyarszo.rs/gazdasag/a.314198/Unios-fejlesztesekkel-a-jovobe
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https://www.rtv.rs/hu/kultúra/időutazás-néprajzi-tárlat-szabadka-kulturális-hagyatékáról_1565978.html
https://www.rtv.rs/hu/kultúra/árnyanya-fotókiállítás-a-szabadegyetemen_1565976.html
https://hetnap.rs/cikk/A-tobb-mint-nyolc-evtizedes-munka-megkoronazasa-49236.html
https://kiszo.net/2024/09/01/kezdodik-a-tanev-milyen-ujitasok-varnak-az-iskolasokra/
https://kiszo.net/2024/09/03/az-ungvari-dayka-gabor-liceumban-is-becsengettek/
https://kiszo.net/2024/09/03/tanevnyito-a-tecsoi-magyar-iskolakban-●-karpati-igaz-szo/
https://karpataljalap.net/2024/09/03/nott-az-erdeklodes-az-egyhazi-liceumok-irant
https://karpataljalap.net/2024/09/03/tanevnyito-bethlen-gabor-liceumban
https://karpataljalap.net/2024/09/04/tanevnyito-viski-kolcsey-ferenc-liceumban
https://tv21ungvar.tv/2024/09/03/a-beregszaszi-kistersegben-is-elkezdodott-a-tanev/


       

AUSZTRIA 

 

Thesszaloniki adott otthont a 2024-es ECHA-konferenciának, ahol a „GENIUS” JA is képviseltette magát 

A görögországi Thesszalonikiben rendezték meg 2024. augusztus 28‒31. között a 19. ECHA-konferenciát, melynek címe Táguló 

horizont: A Tehetségek Odüsszeiája. Az eseményre több mint 40 országból közel 400 résztvevő érkezett, köztük kutatók, tanárok, 

pszichológusok és szociológusok. Az eseményen a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány („GENIUS” JA) is képviseltette magát, 

amely akkreditált kiváló tehetségpontként, Európai Tehetségpontként ismert, és Kárpátalja-szerte szervez tehetséggondozó 

programokat. Váradi Natália, az MTA külső köztestületének tagja az alapítvány képviseletében ismertette a szervezet 13 éve 

folytatott tevékenységét, valamint moderálta a konferencia egyik délelőtti szekcióját…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Kitekintő: Hogyan élnek az ukránok Magyarországon? 

Magyarország több tízezer ukránnak ad otthont, többségük az orosz–ukrán háború kitörése óta érkezett az országba. Az 

integrációjukat segítő kulturális és oktatási kezdeményezések iránti igény egyre növekszik. Ennek az igénynek eleget téve jött létre 

az első ukrán iskola, nőtt az önkormányzati képviselők száma, illetve bővültek a kulturális programok. A magyarországi ukrán 

közösség aktuális helyzetéről Grexa Liliána, a magyar parlament ukrán nemzetiségi szóvivője, a Nova Hvilja, Ukrán Ifjúság és 

Családok Egyesületének elnöke számolt be. […] Eddig már több mint 41 ezer ukrán fordult hivatalos védelemért, menedékjogért 

Magyarországon – közölte, aki szerint valójában az országban tartózkodó ukránok száma akár 70 ezer is lehet…” Forrás: Kiszo.net: 

teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

 

43. „Schlainingi beszélgetések" 

A „Schlainingi beszélgetések" immár 43 éve fix pontnak számítanak a naptárban a történelem iránt érdeklődők számára. A 

szimpózium az osztrák-magyar határvidék történelmi témáira összpontosít. A Schlaining várában szeptember 3-án kezdődött 

rendezvény idei témája „A mezőgazdaság fejlődése a pannon térségben az évszázadok során". […] A beszélgetéseken 30 osztrák 

és magyar történész kutatja a pannon régió történetét…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Konferencia Fried István tiszteletére 

„Mehfrache Bindungen und Verflechtungen im Königreich Ungarn im 18. und 19. Jahrhundert“ címmel tartottak konferenciát 

hétfőn a Bécsi Egyetem és az Andrássy Gyula Budapesti Német Nyelvű Egyetem szervezésében a Collegium Hungaricumban. A 

konferencia apropóját Fried István professzor 90. születésnapja adta. […] A Magyar Királyság területén élő tudósok, írók, akik nem 

feltétlenül magyar anyanyelvűek voltak hanem szláv, vagy többségükben német nyelvűek voltak és mégis egyfajta patriotizmussal 

kapcsolódtak a Magyar Királysághoz.“ – nyilatkozta a Blaskó Katalin a Bécsi Egyetem Finnugor Tanszékének tanára. […] 

Hallhattuk Seidler Andreát, a Bécsi Egyetem professzorát, a Magyar Tudományosság Külföldön Elnöki Bizottság tagját, aki Karl 

Gottlieb von Windisch pozsonyi tudósról, közéleti emberről és publicistáról tartott előadást…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk 

> 

A Szahara magyar felfedezőjére emlékeztek 

A mai Burgenland területéről származó, világhírű magyar Afrika-kutatóra és felfedezőre, Almásy László Edére emlékeztek tisztelői 

augusztus 23-án Salzburgban, születésének 129. évfordulóján. Az utazó és üzletember nyughelyén sírját koszorúzták meg, majd 

előadásokat tartottak életművéről. […] Az emlékünnepség megszervezésében kiemelkedő szerepet vállalt az Almásy László Ede 

Emlékőrző Osztrák-Magyar Baráti Társaság. […] „Az esemény nem csupán a múlt tisztelete, hanem a jövőbeli együttműködések 

és kutatások alapjait is megteremtette, folytatva a magyar és osztrák közösségek közötti baráti kapcsolatok ápolását“ – mondta el 

Angi Anita történész, a megemlékezés egyik előadója…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

IV. Károly csontereklyéje Bécsben 

A magyar államalapítás ünnepére érkezett Bécsbe IV. Károly csontereklyéje, amelyet szeptember közepéig láthatnak a fővárosban. 

Az augusztus 24-ei, Stephansdomban megtartott magyar mise keretében láthattak a hívek először az ereklye hordozó hermán azt a 

díszgallért, ami a boldoggá avatásának 20. évfordulója alkalmából készült. […] Az ereklyét őrző herma, amely Boldog Károly 

mellszobra, Babusa János szobrászművész alkotása, és ez most egy különleges díszgallért kapott…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes 

cikk > 

 

 

https://karpataljalap.net/2024/09/02/thesszaloniki-adott-otthont-2024-es-echa-konferencianak-ahol-genius-ja-bemutatta-tehetseggondozo-programjait
https://kiszo.net/2024/09/01/hogyan-elnek-az-ukranok-magyarorszagon-●-karpati-igaz-szo/
https://kiszo.net/2024/09/02/megnyilt-az-elso-magyar-ukran-kettannyelvu-iskola-budapesten/
https://tv21ungvar.tv/2024/09/05/aktualis-2024-09-05-budapesten-megnyilt-az-elso-magyarorszagi-ukran-tannyelvu-iskola/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3271736/
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https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3270872/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3271031/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3271031/


       

SZLOVÉNIA/MURAVIDÉK 

 

HORVÁTORSZÁG 

 

 

Visszaesés a magyart anyanyelvként tanuló elsősök számában 

869 tanulónak, közülük 102 kisdiáknak először csengettek be szeptember 2-án a muravidéki kétnyelvű általános iskolákban. Az idei 

elsősök közül mindössze 12-t írattak magyar anyanyelvi programra, 16-ot szlovén–magyar párhuzamos (HOP) programra, valamint 

74-et szlovén anyanyelvi programra. Az idei évben csökkent az elsősök száma, hiszen tavaly 113-an kezdték meg általános iskolai 

tanulmányaikat valamelyik muravidéki kétnyelvű tanintézményben. A magyar, illetve magyar–szlovén párhuzamos programban 

tanulók száma viszont 40 százalékról 28 százalékra esett. Iskolai körképünket olvashatják. […] A Szülőföldön magyarul 

támogatásban 351-en részesülnek a Muravidéken…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

15. Tanévkezdő szakmai konferencia 

A Muravidéki Pedagógusok Egyesülete (MPE) idén augusztus 27-én szervezte tanévkezdő szakmai konferenciáját a muravidéki 

kétnyelvű iskolák és óvodák pedagógusai részére. A szakmai találkozónak ezúttal is az 1. Számú Lendvai Kétnyelvű Általános 

Iskola adott otthont, az egyre emelkedő részvételi szám pedig azt bizonyítja, hogy a másfél évtizede indított pedagógiai szakmai 

napnak megvan a létjogosultsága. A szakmai fórumot Vida Törnár Judit, a vendéglátó iskola igazgatója s egyben az MPE alelnöke 

köszöntötte, […] külön kiemelte Pisnjak Mária, az Oktatási Intézet magyar nyelvi főszaktanácsadójának szerepét, akinek 

kezdeményezésére elindították a szakma találkozót…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

A magyar államalapítás muravidéki központi ünnepélye 

A muravidéki magyarság a magyar államalapítás tiszteletére augusztus 20-án Dobronakon, a Szent István-szobornál, a 

plébániatemplom terén tartotta meg központi ünnepségét. Ünnepi beszédet Orban Dušan, a közösség csúcsszervezetének elnöke és 

Koncz Zsófia, a Kulturális és Innovációs Minisztérium családokért felelős államtitkára mondott. A dobronaki származású Kodila 

Janko magyar arany érdemkeresztben részesült. […] A magyar államalapítás és Szent István emlékének tiszteletére vasárnap délelőtt 

koszorúzással záruló ünnepi szentmise volt Lendván a Szent Katalin-plébániatemplomban…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

Magyar art deco plakátművészet Ljubljanában 

Magyar art deco plakátművészet” címmel nyílt kiállítás a ljubljanai Liszt Intézet galériájában augusztus 22-én. Az art deco – az első 

világháború ellensúlyozásaként – az 1920-as évek egyik legjellemzőbb művészeti irányzata volt, a kiállítás anyaga pedig a magyar 

Szépművészeti Galériában volt megtekinthető 2022-ben. A jelen tárlat kurátorai Samec Jur festőművész és Malešič Martina 

művészettörténész voltak…” Forrás: Nepujsag.net: teljes cikk > 

 

Tanévnyitó konferencia Kopácson 

A Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma (HMPF) – már hagyományosan – idén is megszervezte tanévindító konferenciáját, 

amelyre a kopácsi Tangazdaság és Ifjúsági Központban került sor múlt pénteken. A tanácskozást azzal a céllal szervezték, hogy a 

magyar oktatásban és az oktatásért dolgozók megvitathassák az aktuális kihívásokat, tapasztalatokat cserélhessenek. […] Az idei a 

harmadik alkalom. Felsoroljuk azokat az eredményeket, amelyeket elértünk az elmúlt tanévben, és számba vesszük azokat a 

kihívásokat, amelyek előttünk állnak – mondta Csapó Nándor, a HMPF elnöke…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Kétnapos szakmai konferencia az eszéki magyar iskolaközpontban 

A horvát Köznevelési és Oktatási Ügynökség Mozgás, tánc és kép címmel tartott múlt héten kétnapos szakmai konferenciát a rajz 

és vizuális nevelés tantárgyakat oktató pedagógusok számára Eszéken, a Horvátországi Magyar Oktatási és Művelődési Központban 

a tanintézmény és a Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma közreműködésével. […] A konferencia első napján az egész napos 

oktatás, iskolai, pedagógiai és pszichológiai problémák voltak az előadások tárgyai. Másnap a magyarsággal kapcsolatos témák 

kerültek a középpontba…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Megkezdte működését az új magyar óvodahálózat 

Magyarország kormányának köszönhetően Pélmonostoron, Kórógyon és Szentlászlón is új magyar óvodák épültek közösségünk 

legkisebbjei számára, amely folyamatot olvasóink végigkövethették tudósításaink által. Hétfőn végre elérkezett létrejöttének az 

értelméhez: gyermekek vették birtokukba az intézményeket. […] 25 évvel ezelőtt kezdte meg munkáját Eszéken a Horvátországi 

Magyar Oktatási és Művelődési Központ, amely ma 150 horvátországi magyar óvodással, általános és középiskolással 

büszkélkedhet…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk >        

            Összeállította: Bóna László 
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